
tirar-lo endavant. L’IEC ens ha dit que tindrà
prorrogats els seus pressupostos, cosa que vol
dir que hi haurà el mateix crèdit que el 2010,
però s’ha acordat fer una retenció del 30 % per

si passés qualsevol cosa. Com que el pressupost
del 2011 s’ha de fer, comptarem que tindrem els
mateixos diners.

Pressupost SCM 2011
Concepte Ajuts IEC Altres ajuts Ingressos Despeses

Publicacions 7.600,00 21.600,00
Quotes 31.080,00
Despeses de Secretaria 7.000,00
Fons de promoció 7.000,00
Olimṕıada 5.000,00 1.000,00 7.000,00
14a Trobada 5.000,00 500,00 4.000,00
7a Trobada Ensenyament 5.000,00 1.000,00 6.000,00
Cangur 2011 4.000,00 5.000,00 82.000,00 93.380,00
Premi Albert Dou 5.000,00
Altres 2.000,00 4.000,00 5.000,00
Estalmat 3.000,00 3.000,00
Museu de les Matemàtiques 3.000,00 3.000,00
Total 32.600,00 10.000,00 115.380,00 157.980,00

M. Teresa Mart́ınez-Seara
Tresorera de la SCM

Un peŕıode més de la SCM

Gairebé amb l’any ha finalitzat el peŕıode de
quatre anys que he estat a la presidència de la
SCM i, en deixar-la, voldria fer uns comentaris
sobre com he vist el seu funcionament i la seva
missió, si missió se’n pot dir.

El paper fonamental de la nostra Societat
Catalana de Matemàtiques és contribuir al co-
neixement de la matemàtica, no en el sentit de
l’ensenyament reglat, que es fa a les escoles i
universitats, sinó procurar exposicions de la situ-
ació de la matemàtica en els seus diversos camps,
organitzar concursos de resolució de problemes
entre el jovent, informar a través del web i de
les publicacions, relacionar-se amb societats i
institucions dedicades a diferents aspectes de
la matemàtica arreu del món i organitzar acci-
ons conjuntes. Tot això amb la intenció de fer
créixer la presència, l’interès i el prestigi de la
matemàtica al nostre medi.

La matemàtica és un instrument bàsic per
a donar models de com funciona el món: el seu
coneixement i el seu ús és indispensable a la
vida quotidiana, a la ciència i a la tècnica, des
de la comptabilitat fins a la cosmologia, passant

per gairebé totes les activitats humanes. La ma-
temàtica ha contribüıt notablement a l’evolució
de la nostra forma de vida.

També, gairebé no cal dir-ho, la matemàtica
per si sola té una harmonia interna, una arquitec-
tura, que li donen un gran valor estètic. No cal
que sigui útil per a la producció de recursos, per
a la ciència o per a la tècnica per a ser d’interès.
Pensem en els problemes matemàtics que s’han
anat resolent darrerament: el problema dels qua-
tre colors, el teorema de Fermat, la hipòtesi de
Poincaré... Ja em direu quina importància per
a la vida pràctica tenen aquests teoremes, però
que importants són per a la satisfacció de la
matemàtica... i dels matemàtics.

Aprendre matemàtiques requereix un esforç
que costa molt de fer si no hi tens interès, i no hi
tindràs interès si no les entens ni t’agraden. En
aquest sentit és important el seu ensenyament
des de la primària, on t’ensenyaran les opera-
cions aritmètiques i una mica de geometria, i
potser fins i tot t’agradarà. Recordo l’impacte
que em va causar el teorema de Pitàgores que
un professor em va exposar a la pissarra, des-
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prés de la classe, quan jo tenia deu anys. No sé
si va canviar la meva vida, ni sé si va fer que
el meu pensament en matemàtiques sigui més
aviat geomètric que algebraic, en la classificació
que en fa el Poincaré, però d’alguna manera
devia influir.

L’ensenyament de la matemàtica a l’escola
és fonamental per a despertar-ne i orientar-ne
el gust. Fins i tot els plans d’estudi són impor-
tants. El meu amic Jim Milgram va formar part
d’una comissió que va canviar els plans d’estudi
de la matemàtica a les escoles elementals de
Califòrnia perquè havien observat un descens
en les matriculacions a les carreres de ciències i
d’enginyeria.

Un factor important per al desenvolupament
de la matemàtica és que la gent la conegui i la
reconegui, tant en teoria com en la seva utilitat.
No hi ha cap disposició d’ordre general sobre
com s’ha d’ensenyar, però els estudis a les esco-
les i universitats del món són molts semblants:
la matemàtica i la manera de transmetre-la és
com la moda, s’encomana.

Què puc dir sobre la meva visió de la SCM
durant aquests quatre anys passats? És només
una feina més, un càrrec més?

Potser el més important ha estat el tracte
amb els membres de la Junta i altres persones
que han col.laborat per tirar endavant la tasca
d’aconseguir que la SCM compĺıs les seves funci-
ons, més que de difusió, de fer quallar un all i oli
en què es barregen concursos amb conferències,
relacions internacionals amb ajuts, premis amb
publicacions...

La Junta s’ha format amb les persones que
s’han fet càrrec de les diverses activitats de la
Societat. És aix́ı com hem tingut en el seu si als
encarregats de les activitats per als estudiants
de secundària i batxillerat, de les publicacions,
del museu, del web, de portar els comptes i les
actes, d’organitzar conferències, trobades i jor-
nades. I tot ha funcionat gràcies a la dedicació,
el treball i el coneixement dels seus membres i
altres col.laboradors. Déu n’hi do de les coses
que s’han portat a terme en aquest quatre anys.

La comunitat matemàtica catalana és viva i
hem tingut l’experiència agradable que tothom
que ha col.laborat amb la Societat ho ha fet de
bon cor.

Que el nou equip tingui tanta sort com la
que hem tingut nosaltres!

Carles Perelló
Expresident de la SCM

Salutació del nou president

En el moment de ser elegit com a nou president
de la Societat Catalana de Matemàtiques, la
meva primera sensació és estar prenent un re-
lleu que és un honor, i també que d’aqúı a un
temps hauré de passar aquest honor a un altre.
Sentir-me, per tant, part d’un corrent que ve
de fa força temps, però que ha de durar encara
més. Per això el primer que faig és agrair a la
Junta Directiva sortint, i molt especialment al
president Carles Perelló, la feina que han fet, i
el llegat que ens han passat.

Això s’assembla molt a la meva sensació com
a matemàtic: la matemàtica és una ciència, noble
i antiga, que hem rebut, li hem afegit humilment
la nostra manera de fer, i la transmetem a uns
altres, que la continuaran després de nosaltres.
De la matemàtica, i també de la SCM, m’in-
quieta molt principalment una cosa: poder-la
traspassar viva, no morta. Poder-la traspassar

encesa, com jo l’he rebuda, no apagada. Per a
aconseguir-ho, a la SCM, com a la matemàtica,
necessitem l’ajut de molts, de tots.

La nostra candidatura a Junta Directiva ja
ha declarat més d’una vegada que necessitem
aquest ajut de tots i que actuarem buscant que
la Societat estigui sempre oberta a donar suport
a les iniciatives de conreu de la matemàtica de
qualsevol dels sectors de la nostra comunitat,
independentment de nivells, titulacions, ubica-
cions geogràfiques o interessos professionals.

La SCM també ha de ser, com sempre ha
estat, el punt de trobada d’aquelles activitats
matemàtiques que fan participar a sectors dife-
rents, com ara activitats conjuntes entre profes-
sors d’ensenyament secundari i professors uni-
versitaris o activitats conjuntes entre diverses
universitats. La Societat ha d’estar oberta a les
demandes que es rebin en aquestes direccions.
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